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9 Janjja" Központ RBzppflIósB.
Kedden, e hó 25-én délelölt 11 órakor 

tartotta a nagyenyedi .Hangya6 Központ IV. 
évi közgyűléséi saját székházában, eltérőleg a 
meghívóban történt meghirdetésétől, miután a 
hatóság nem engedélyezte a Bethlen kollégium 
dísztermében a közgyűlés megtartását, hanem 
csak a Kollégiumon kívüli más helyiségében. 
Erről áz Enyedre érkező szövetkezeti kiküldöt
tek kellő időben értesítést nyertek.

A közgyűlésen 82 tag képviseltette magát. 
A gyűlésen a szövetkezeti élet ismert vezetői 
közül részt vettek többek között Báró Bánffy 
Ferenc?, dr. Drexler Béla (Marosvásárhely), 
Törők Bálint (Kolozsvár), dr. Qyárfás Elemér 
(Dicsőszentmárton), Ürmösi József (Homorőd- 
szentpál), Imre Zsigmond (Kibéd), inczédy 
Joksman Ödön, Hotváth Pál, Hegedűs Zsig
mond, Oyurcsányl Emil és Szigety Béla (Nagy- 
enyed), Zathareczky Qedeon (Hegyközkovácsi), 
Maksay Elemér (Radnód), Barta Lajos (Sóvá
rad), Welngürtner Ödön (Bodófalva), Bende 
Béla (Székelykocsárd), Pataki András .(Vár
falva), Kolcza Árpád (Bethlen), Jánosi József 
(Siménfalva), Szécsy 'Ferenc? (Felvinc), Szén 
Mihály (Datk). A hatóság képviseletében dr. 
Papa Teodor prefektusi delegátus volt jelen.

Ugrón István a „Hangya" Központ elnöke 
elnökölt a közgyűlésen és az alábbi beszéddel 
nyitotta meg ’a közgyűlést.

Tisztelt közgyűlés!
Ma van először szerencsém a Han

gya'központjának rendes évi közgyűlé
sén az elnöki széket elfoglalni.

Elnöki minőségemben szívesen üd
vözlöm a megjelent tagtársakat s az 
egyes szövetkezetek képviselőit.

A Hangyának céljai s törekvései 
eléggé ösmeretesek s miután én magam 
ezekkel tökéletesen azonosítom, nem is 
tartom szükségesnek külön részletes pro- 
grammot felállítani; ennek dacára azon
ban mégis pár szóval hangsúlyozni kí
vánom a szövetkezeti mozgalom fejlesz
tésének nagy fontosságát.

Európa kulturállamai, különösen 
Anglia, Francia és Németország, a Skan
dináv országok s még más^k büszkén 
hivalkodhatnak azon nagy erkölcsi ered
ményekkel; melyeket ott a szövetkezeti 
mozgalom fel tud mutatni. Mi természe
tesen csak szükebb körben, szerényebb 
keretekben fejleszthettük ki tevékenysé
günket.

Mindazonáltal az elért eredménnyel 
meglehetünk elégedve. Különösen, ha 

tekintetbe vesszük, hogy reorganizationk 
óta, azaz egész magunkra utalt, függet
len tevékenységünk megkezdése óta csak 
4 év telt el.

A múlt évi működésűnk s tevé
kenységünk részletesen ki vari mutatva 
a központ hivatalos évi jelentésében. 
Én csak arra akarok reá mutatni, hogy 
bár igen nehéz körülmények s kedve
zőtlen viszonyok közt dolgoztunk, a 
központ a lefolyt évben is sikerrel mű
ködött s tevékenységét fejlesztette.

Persze még nagy feladatok várnak, 
elsősorban is szükséges, hogy a külföld 
példáját követve, szövetkezeti szerveze
tünket még sokkal jobban fejlesszük ki, 
oda kell törekednünk, hogy, a szövet
kezeti eszme mindjobban terjedjen s 
hogy mindenfelől mind újabb és újabb 
szövetkezetek alakuljanak.

Mi elvből politikával nem foglalko
zunk, azonban vannak általános kulturá
lis feladataink, melyeket szem előtt kel! 
tartanunk.

Célunk és törekvésünk a nép széles 
rétegeinek jóllétét előmozdítani, megél
hetését megkönnyítői és erkölcsi s kul
turális fejlédését emelni.

Ezek a célok azon erkölcsi rugók, 
melyek az egész civilizált világban a 
szövetkezeti eszmét életképessé tették, 
fejlesztették, sőt nagy közgazdasági té
nyezővé emelték.

Ezeket a célokat valljuk mi is. Ná
lunk a politika nem játszik szerepet, 
épp oly kevéssé, mint a vallási, osztály 
és pártérdekek; mi a nép összességei
nek érdekeit képviseljük s a széles réte
gek kultúráját s erkölcsi niveauját akar
juk emelni s jóllétét előmozditaui. Épp 
ezért egyik főfeladatunknak tartom a 
ez irányban felvilágositni s szövetkezeti 
eszmének megnyerni, hogy lássák és 
tudják, hogy mi nem vagyunk egy ke
reskedelmi vállalat, melynek főcélja csak 
a nyerészkedés és meggazdagodás, ha
nem, hogy mi az összességnek jóllétét, 
kívánjuk előmozditni s lehetővé tenni a 
nép széles rétegeinek tökéletes függet
lenségét gazdasági tekintetben. Épp azért 
nem is szabad elzárkóznunk s a szövet
ségekbe való belépést megnehezitenünk. 
Ellenkezőleg, tartsuk tárva-nyitva ajtóin
kat s hagyjunk mindenkit bejönni, ha 
csatlakozni akar, mert mi nem vagyunk 
egy részvénytársulat, hanem egy altruista 
elveken felépüli szövetkezet s célunk az 
összességet szolgálni.

Épp azért nagyon ajánlom a szö
vetkezeteknek a vásárlási visszatérítések 
kérdésével is foglalkozni s azt programm- 
jokba felvenni. Nem is képzelik, ez mek
kora vonzerővel bir s mennyire hozzá
járul a szövetkezeti eszme népszerűvé 
tételéhez.

A külföldön meglepő, majdnem hi
hetetlen eredményeket értek ezáltal el.

Azt akarom, hogy mi is ezt az 
irányt kövessük; legyünk mi is előmoz
dítói az igazságnak, becsületnek s taka
rékosságnak a termelésben s forgalom
ban ; oltsuk be ezeket a fogalmakat a 
nép széles rétegeinek szivébe is és igye
kezzünk fügetlenségét gazdasági tekin
tetben biztosítani.

Ezeket eíőrebocsátva a közgyűlést 
ezennel megnyitottnak nyilvánítom.

Elnök megállapította ezután, hogy a köz
gyűlés szabályszerűen hivatott össze s hogy 
82 tag 723 üzletrészt képvisel 888.000 Lei ér
tékben s igy a gyűlés határozatképes. A jegy
zőkönyv vezetésére felkérte dr. Asztalos Kál
mán ügyészt, a hitelesítésre pedig Inczédy Joks
man Ödön és Hegedűs Zsigmond üzletrésze
seket.

A tárgysorozat rendén az igazgatóság 
évi jelentésének megtételére került a sor, amit 
többek indítványára, miszerint a jelentés kinyo
matva idejében megküldetett a szövetkezetek
nek, azt már valamennyien megismerhették, a 
közgyűlés felolvasottnak tekinti. A felügyelő
bizottság jelentését Horváth Pál felügyelőbizott
sági elnök terjesztette elő, melyek után a köz
gyűlés az előterjesztett mérlegszámlát és üzlet- 
eredmény§zámlát elfogadja és az igazgatóság
nak, valamint a felügyeiőbizottságnak 1023. 
évre vonatkozólag a számadás kötelezettsége 
alól való felmentést megadja, továbbá a tiszta
nyereség felosztását az előterjesztett javaslat 
szerint megállapítja. Elnök a tárgysorozat ren
dén bejelenti, hogy a felügyelőbizottság tagjai
nak az alapszabály rendelkezése szerint man
dátuma lejárván helyük választás utján betöl
tendő. Rohay László vezérigazgató javaslatára 
a lelépő felügyelöblzottsági tagok közül Hor
váth Pál, Bodor Bertalan, Horváth Árpád, 
Imreit Zsigmond és Lengyel Oerö újból meg
választattak felügyelöblzottsági tagokká, az üre
sedésben levő két helyre pedig, mint uj felü- 
gyelöbizottságí tagokat a közgyűlés egyhangú
lag Inczédy Joksman Ödönt és Haíler Istvánt 

választja meg. Az inditványok során dr. Oarda 
Kálmán alelnök bejelentette az {igazgatóság ja
vaslatát, melyszerint a központ kötelékéhez tar
tozó szövetkezetek tűz- és betöréses lopás el
leni biztosítását a jövőben a már több helyt is
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meghonosítóit és gyakorlatban bevált saját ke
zelésben az önbiztositás rendszere alapján kí
vánja á központ megvalósítani. E célra egy 
elkülönítve kezelendő alapot létesít, melyhez a 
szövetkezetek az eddiginél nem nagyobb dijak 
fizetésével járulnának hozzá. Törők Bálint fel
szólalásában e bejelentést örömmel veszi tudo
másul, mert ezen tényben is a Hangya Köz
pont szövetkezeti működésének újabb térhódí
tását látja; kéri azonban az intézőséget, hogy 
miután a Oazdák Bizt. Intézete is a gazdanép 
alapítása,, a Hangya központot és raktárait- 
érintő biztosításokat továbbra is a Gazdáknál 
eszközölje.'A közgyűlés az önbiztositás rend 
szerét megvalalósitani kívánja és az igazgató
ságot bízza meg az intézkedések megtételével.

Elnök, miután a tárgysorozat kimeriftetett 
megköszöni a megjelenteknek érdeklődésüket, 
továbbra is szives támogatásukat kérve a gyű
lést bezárja.

A gyűlést az intézet irodahelyiségében 
közös ebéd követte, az igazgatósági tagok, szö
vetkezeti megbízottak és központi tisztviselők 
részvételével. Az ebéd jalatt számos tartalmas 
pohárköszöntő hangzott el, amelyek mind a 
szövetkezeti eszméből, szövetkezeti munkálko
dás szükségességéből és nagy jeletőségéből 
merítették témájukat. Pohárköszöntöket mond
tak Dr. Asztalos Kálmán, Ugrón István. Dr. 
Qarda Kálmán. Dr. Drexler Béla, Dr. Gyár
fás Elemér, Ormost József és Bende Béla. A 
résztvevők a legjobb hangulatban késő délu
táni órákig együtt töltötték az időt.

A központ. közleményei.
Hrucöztáíyurik figyelmébe ajánlja 

szövetkezeteinknek a központ festékáruit, 
mely cikkek a közelgő husvét előtt na
gyobb kelendőségnek örvendenek s ezétt 
a szövetkezetek részéről is kellő kész
letek beszerzése már most időszerű.

Hjánljuh francia' ultramann ée 
egyéb festékekéi kiváló minőségben, 
úgy kimérve, mint csomagolva.

Nyúlás tojásfestékeket piros, sárga, 
kék, lila és zöld színben.

príma kencét (firnisz).
jVIeszelőket és ecsetárukat első

rengő kivitelben.
Továbbá értesítjük a szövetkezete

ket, hogy a fagyandó cikkek, úgymint 
tinta, békítő stb. szállítását ismét meg
kezdtük.

Mindezen cikkekre vonatkozó ren
delést a szövetkezetek mielőbb adják 
fel az illetékes raktárakhoz.

Egyik szövetkezetünknek néhány 
mázsa zárt gubóju eredeti francia kék 
mákja van, melyet vetőmagul ajánl. 
Központunk a szövetkezet felkérésére 
vállalta a máknak közvetítését s ezért 
felkéri a szövetkezetek vezetőit, hogy 
ezen cikkre a gazdák figyelmét hívják 
fel. Megrendelések . közvetlen a köz
pontba küldendők be.

H közgyűlési jegyzőkönyvek be
küldése. Ismételten felkérjük a szövet
kezetek vezetőit, hogy az évi rendes 
közgyűlésről felvett jegyzőkönyvet 2 pél
dányban a közgyűlés után azonnal ter

jesszék be központunkhoz, hogy az alap
szabály módosítást jóváhagyhassuk és a 
törvényszékhez beterjesztendő jegyző
könyvbe a jóváhagyási záradékot beve
zethessük, miután a törvényszék csak a 
központ záradékolása alapján veheti tu
domásul az alapszabály módosítást. Kér
jük ezen felhivasúnknak a szövetkezetek 
saját érdekükben tegyenek eleget.

■ H zőldeégmag-icrmesztes felkaro
lása. Ismeretes szövetkezeteink előtt is, 
hogy mily nagy fontosságot tulajdonit 
gazdanépünk a jó, megbízható zöldség
magvak beszerzésének és hogy mily 
jelentékeny mennyiséget tesz ki e cikk
ben évenkénti szükséglete, aminek na
gyobb része külföldi eredetű. E téren is 
gazdaságosabb berendezkedés és nagy 
megtakarítás lenne elérhető azöldségmag- 
termesztés felkarolása által, amire min
den gazdának törekednie is kell. A 
Hangya segítségére kíván lenni ebben 
is a gazdának a szakismeretek és szak
szerű útmutatások megadásával és ezért 
Velich István gazdasági akadémiai tanár 
által írott „Zöldségmag--termesztési út
mutatója," _—r mely füzet a legszáksze- 
rübben és kimerítően foglalkozik az ösz- 
szes zöldségmagvak termesztésével, úgy 
hogy abból minden gazda a szükséges 
tudnivalókat elsajátíthatja — központunk 
utján megrendelhető 10 lei árban. Ezen 
rendkívül hasznos kis füzet minden gaz
dának nélkülözhetetlen tanácsadója s igy 
a szövetkezet annak megszerzése, és a 
bennefoglalt ismeretek terjesztése által 
nagy szolgálatot tehet tagjainak.

Szövetkezeti hírek.
Halálozás. A vámösgálfálvai szö

vetkezet szomorúan jelenti, hogy Lőrincz 
György hűséges, derék boltkezelője sziv- 
szélhiidés folytán váratlanul elhunyt. Meg
boldogult már harmadik éve szolgálta a 
szövetkezet érdekeit, teljes megbízható
sággal és odaadással, minélfogva úgy a 
tagok, mint a szövetkezet vezetőségé
nek teljes megelégedésével találkozott 
szorgalmas munkálkodása. Hirtelen el
hunyta a szövetkezők őszinte, részvétét 
váltotta ki.

Szövetkezeti adomány. Közöljük, 
hogy a brassó-apácai szövetkezet a za- 
bolai tüzkárosultak javára múlt évi nye
reségéből 500 leit adományozott, mely 
nemes áldozatkészséggel méltán sorako
zik az ugyanezen célra megelőzőleg meg
nyilvánult szövetkezeti adományokhoz.

Hirdetések.
Kézdikővári „Hangya" fogy, és érté

kesítő szövetkezet 1924. évi április hó 6-án 
d. u. 3 órakor a felekezeti iskolában 1923. évi 
rendes közgyűlést tarl, melyre a tagok az alap 
szabályok 24. §-a értelmében meghivatnak, Ha 
a közgyűlés a megjelenő tagok csekély száma 
miatt határozatképtelen lenne, úgy a közgyűlés
1924. év április hó 13 án fog megtartatni, 
mely tekintet nélkül a tagok számára, határozat
képes lesz. Napirend: 1. Múlt évi tlzletered- 

ményekröl szóló jelentések tárgyalása. 2. Zár
számadások megvizsgálása és felmentvény meg
adása. 3, Mérleg megállapitás. 4. Tiszta jöve
delemről való rendelkezés. 5. Az igazgatóság 
kiegészítése. 6. Felügyelőbizottság választása.
7. Az alapszabályok 21, paragrafus módosítása.
8. Netaláni indítványok. 1923. év december hó
31-én a tagok száma 134, üzletrészeinek szá
ma pedig 521 volt, az év folyamán belépett 
164 régi tag 1042 üzletrésszel. A felügyelő
bizottság által megvizsgált évi mérleg a bolt
helyiségben kifüggesztetett és mindenki által 
megtekinthető. Kelt Kézdikővár, 1924. már
cius 15. Az igazgatóság

Székelypálfalva és Vidéke „Hangya11 
ogyasztási és értékesitő szövetkezet 1924. 
évi április hó 6-án délután 3 órakor a 
szövetkezei helyiségében 1923-ik évi rendes 
közgyűlést tart, melyre a tagok az alapszabályok 
24. §-a értelmében meghivalnak. Ha a köz
gyűlés a megjelenő tagok csekély száma miatt 
határozatképtelen lenne, úgy a közgyűlés 1924. 
év április hó 13-án fog megtartatni, mely 
tekintet nélkül a tagok számára, határozatképes 
lesz. Napirend: 1. Múlt évi üzleteredményről 
szóló jelentések tárgyalása. 2. Zárszámadások 
megvizsgálása és felmentvény megadása. 3., 
Mérleg megállapitás. 4. Tiszta jövedelemről 
való rendelkezés. 5. Az igazgatóság kiegészí
tése. 6. Felügyelő bizottság választás. 7. Az 
alapszabályok 21. §. módosítása. 8. Netaláni 
indítványok. 1923. december 31-én a tagok 
száma 233, üzletrészeinek száma pedig 987 
volt. Az év folyamán belépett több tag 658 üz
letrésszel. A felügyelő-bizottság által megvizs
gált évi mérleg a bolthelyiségben kifüggesz
tetett és mindenki által megtekinthető. Kelt 
Székelypálfalva, 1923. dec. 31. Az igazgatóság.

Máréfalva és Vidéke fogyasztási és 
értékesítő szövetkezet 1924. évi április hó 
6-án délután 3 órakor a szöv. helyiségében 
1923. évi rendes közgyűlést tart, melyre 
a tagok az alapszabályok 24-ik §-a értelmében 
meghivatnak. Ha a közgyűlés a megjelenő ta
gok csekély száma miatt határozatképtelen 
lenne, úgy a közgyűlés 1924. évi április hó 
13 án fog megtartatni, mely tekintet nélkül a 
tagok számára, határozatképes lesz. Napirend:
1. Múlt évi üzleteredményről szóló jelentések 
tárgyalása. 2. Zárszámadások megvizsgálása és 
felmentvény megadása. 3. Mérleg megállapitás. 
4. Tiszta jövedelemről való rendelkezés. 5. Az 
igazgatóság kiegészítése. 6. Felügyelő-bizottság 
választása. 7. Az alapszabályok 21. § ának mó
dosítása. 8. Netaláni indítványok. — 1923. év 
december 31-én a tagok száma 738, üzletrészei
nek száma pedig 1590 volt, az év folyamán 
belépett több tag 1000 üzletrésszel A felügyelő- 
bizoítság által megvizsgált évi mérleg a bolt
helyiségben kifüggesztetett és mindenki által 
megteklnihető. Máréfalva, 1923. évi dec. 31.

Az igazgatóság.I Kolozsvári T akarék- pénztár és Hitelbank 
Kolozsvár, Mátyás kirá’y-tér 7. sz.

Alap őkéje: 20,000.000
Tartalék tőke: 19.000.000
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